

Владислав Иванович ГАСУМЯНОВ, директор Национального исследовательского института развития коммуникаций, Москва, Россия, institut@nicrus.ru

Vladislav I. GASUMYANOV, Director of the National Communications Development Research Institution, Moscow, Russia, institut@nicrus.ru

Пришло время сверить часы

Вступительное слово

...кто не собирает со Мною, тот расточает. Евангелие от Матфея. Мф. 12:30

Уважаемые читатели!

События 2022 года, которые развиваются с участием России и вокруг России, еще раз доказали глобальную роль нашей страны и ее ключевое влияние на мировые процессы. Мир поделен на сторонников и противников России, на союзников, партнеров и врагов России, на тех, кто вместе с Россией стремится к новому справедливому мироустройству, и тех, кто цепляется за старые, отжившие модели. Мир россиецентричен. О России голосуют в ООН, о России говорят в НАТО, Россию обсуждают на всех международных площадках, мир раскалывается на тех, кто хочет «отменить Россию», на тех, кто хочет стать рядом с Россией и быть вместе с ней, и даже на тех, кто хочет отменить отменяющих Россию. Специальная военная операция, проводимая Россией на Украине, обнажила истинные интересы и жизненные принципы стран и расколола мир еще сильнее. На фоне такого раскола особое значение приобретают позиции наших соседей.

Известны разные методики анализа международных отношений, но именно коммуникационные режимы, сформированные в странах, позволяют глубже и тоньше понять отношение к России и к русским, потому что коммуникации возникают не только на государственном уровне, регулируются не только законами, но и исторически сложившимися практиками. Субъектами коммуникационных режимов являются не только политические элиты, но и граждане каждой страны. Рейтинг дружественности коммуникационных режимов красноречиво пока-

It's Time to Synchronize Our Watches

Introductory word

Anyone who is not with Me is against Me, and anyone who does not gather with Me scatters The Gospel of Matthew. Mt. 12:30

Dear readers!

The events of 2022, developing with the participation of Russia and around Russia, proved once again the global role of our country and its key influence on world processes. The world is divided into supporters and opponents of Russia, into allies, partners and enemies of Russia; those who, together with Russia, strive for a new world order and those who cling to old, obsolete models. The world is Russian-centric. Russia is being voted on in the UN, Russia is being talked about in NATO, Russia is being discussed at all international venues. The world is splitting into those who want to "cancel Russia", those who want to stand next to Russia and be with Russia, and even those who want to cancel canceling Russia. The special military operation carried out by Russia in Ukraine exposed the true interests and vital principles of the countries and split the world even more. Against the backdrop of such a split, the positions of our neighbors acquire special significance.

There are different methods of international relations analyzing, but an analysis of the communication regimes formed in different countries allows a deeper and more subtle understanding of the attitude towards Russia and towards Russians, because communications arise not only at the state level, they are regulated not only by laws, but also by historically established practices. The subjects of communication regimes are not only political

зывает истинное лицо каждой страны, а результаты мониторинга не только дают реальную картину отношения к России и к русским, но и позволяют прогнозировать их развитие.

Рейтинг дружественности - это ориентир как для России, так и для других стран. Для России это возможность оценить и пересмотреть перспективы, систему и направления взаимоотношений с соседями. Для соседей – повод задуматься, определиться в приоритетах и сверить часы. Время нельзя повернуть вспять. Сделанное сегодня не только отзовется в будущем, но и определит его. Россия была и остается системообразующим государством евразийского пространства и главным субъектом глобальных процессов. Россия со своими союзниками и партнерами именно сейчас закладывает основы будущих отношений и нового мироустройства. И для каждой страны важно, какое место она займет в новой системе координат.

Исторически отношения России со своими партнерами строились как патерналистские системы, а европейские страны и США выстраивали колониальные системы. Удивительным образом в современных условиях воспроизводятся и первая, и вторая модели. Есть мнение, что России надо избавляться от патернализма и строить отношения с соседями на более рациональных принципах, так как «дети выросли» и стали самостоятельными. Но мы до сих пор живем одной семьей по соседству, хотя и разными домами. И проблемы в одном доме не могут оставить равнодушной всю семью. Это показательно, когда страны обращаются к России за содействием в урегулировании как внутренних, так и внешних конфликтов (Казахстан, Армения, Азербайджан, Кыргызстан, Таджикистан). Россия тоже обращается к соседям в трудные минуты, поэтому сегодня очень важно понять. в какой системе они хотят быть. Именно сейчас закладываются основы будущего, и всем имеет смысл задуматься не о ситуативной роли, а о своем стратегическом месте в новом миропорядке.

Несмотря на беспрецедентные усилия «коллективного Запада» по формированию агрессивной среды вокруг России, мы наблюдаем рост дружественности среди стратегически значимых партнеров. Эти партнеры не ориентированы на ситуативный фактор, они оценивают прошлый опыт и грамотно выстраивают диалог и сотрудничество с Россией. Страны Центральной Азии и Южного Кавказа не забыли советские проекты, которые дали старт прогрессивному развитию территорий и народов. Не забыли наши соседи и помощь России в период станов-

elites, but also citizens of each country. The rating of friendliness of communication modes eloquently shows the true face of each country, and the monitoring results give a true picture of the attitude towards Russia and Russians, and also allow predicting their development.

The friendliness rating is a landmark both for Russia and for other countries. For Russia, this is an opportunity to evaluate and reconsider the prospects, system and directions of relations with its neighbors. For neighbors – a reason to think, decide on priorities and to synchronize our watches.

Time cannot be turned back. What you do today will not only resonate in the future, but will determine it. Russia has been and remains the system – forming state of the Eurasian space and the main subject of global processes. Right now Russia with its allies and partners is laying the foundations for future relations and a new world order. And for each country it is important what place it will take in the new coordinate system.

Historically, Russia's relations with its partners were built as paternalistic systems, while European countries and the United States built colonial systems. Surprisingly, both models are reproduced in modern conditions. There is an opinion that Russia needs to get rid of paternalism and build relations with its neighbors on more rational principles, since "children have grown up" and become independent. But we still live as one family in the neighborhood, although in different houses. And problems in one house cannot leave the whole family indifferent. This becomes clear when countries turn to Russia for assistance in resolving both internal and external conflicts (Kazakhstan, Armenia, Azerbaijan, Kyrgyzstan, Tajikistan). Russia also turns to its neighbors in difficult times, so today it is very important to understand what system countries want to be in. Right now the foundations of the future are being laid, and it makes sense for everyone to think not about their situational role, but about their strategic place in the new world order.

Despite the unprecedented efforts of the «collective West» to create an aggressive environment around Russia, we see an increase in friendliness among strategically significant partners. These partners are not focused on the situational factor; they evaluate past experience and competently build dialogue and cooperation with Russia. The countries of Central Asia and the South Caucasus have not forgotten the Soviet projects that gave rise to the progressive development of their territories and peoples. Our neighbors have not forgotten Russia's

ления их государственности и обретения международной субъектности. Россия щедро делилась своими технологиями и инновациями, своими ресурсами, предоставляя их на беспрецедентно льготных условиях и оставив на территориях новых государств свои промышленные, научно-технические производства и энергосистемы. Россия поддержала национальные системы образования, вложив ресурсы в подготовку кадров и развитие университетов и школ. Эти страны и сегодня видят свои экономические и политические перспективы в отношениях с Россией, наращивая торгово-экономическое, инвестиционное сотрудничество и усиливая свою международную конкурентоспособность. Беларусь остается верна союзным отношениям, сохраняя самостоятельность в решениях и в определении национальных приоритетов. Частично признанные государства понимают, что их государственность возможна только при поддержке России.

Россия помогала и европейским странам. Хорошо известно, что именно за счет российских энергоресурсов и российских металлов Германия создавала свое технологическое и промышленное превосходство, Италия – автомобилестроение, за счет российского урана Франция развивала атомную энергетику.

Наши союзники из дальнего зарубежья, страны Африки, Латинской Америки, не забыли поддержку СССР в годы антиколониальной борьбы и хорошо помнят печальную историю и настоящее лицо своего колониального «партнерства» с европейскими странами и США. Но сегодня они говорят с миром на равных. Китай, Индия, Иран, арабские и другие страны вместе с Россией выстраивают новый многополярный мир на принципах равенства и справедливости.

Чем привлекательна Россия? Россия всегда была привлекательна своей духовностью, культурой, стремлением помочь и создать справедливый мир. Материальные ценности не были главной целью русских. Не мыслила Россия и категориями культурного превосходства, гегемонизма и колониализма. Мы не имели рабов и не унижали народы. Россия способствовала развитию политического и экономического достоинства других стран. И сегодня Россия предлагает модель мироустройства, где нет привилегированных и отверженных, где нет первого, второго и третьего миров, где возможен диалог на равных, где страны принимают решения исходя из интересов своего народа, а не под страхом санкций, нищеты и международной изоляции.

На этом фоне печально смотреть на маленькие страны с большими комплексами, help during the formation of their statehood and gaining international subjectivity. Russia generously shared its technologies innovations, its resources, providing them on unprecedented favorable terms and leaving its industrial, scientific and technical production and energy systems on the territories of the new states. Russia has supported national education systems by investing resources in the training of personnel and the development of universities and schools. These countries still see their economic and political prospects in relations with Russia, building up trade, economic and investment cooperation and strengthening their international competitiveness. Belarus remains faithful to Union relations, maintaining independence in decisions and in determining national priorities. Partially recognized states understand that their statehood is possible only with the support of Russia.

Russia also helped European countries. It is well known that it was precisely at the expense of Russian energy resources and Russian metals that Germany created its technological and industrial superiority, Italy created its automotive industry, and France developed nuclear energy at the expense of Russian uranium.

Our allies from far abroad, the countries of Africa and Latin America, have not forgotten the support of the USSR during the years of the anti-colonial struggle and remember well the sad history and real face of their colonial «partnership» with European countries and the USA. But today they speak to the world on an equal footing. China, India, Iran, Arab and other countries, together with Russia, are building a new multipolar world based on the principles of equality and justice.

Why is Russia so attractive? Russia has always been attractive for its spirituality, culture, and desire to help and create a just world. Material values were not the main goal of the Russians. Nor did Russia think in terms cultural superiority, hegemonism, and colonialism. We did not have slaves and did not humiliate peoples. Russia contributed to the development of the political and economic dignity of other countries. And today Russia offers a model of world order where there are no privileged and outcast, where there is no first, second and third worlds, where dialogue is possible on an equal footing, where countries make decisions based on the interests of their people, and not under fear of sanctions, poverty and international isolation.

Against this background, it is sad to look at small countries with large complexes

враждебно настроенные против России. Они запрыгивают в последний вагон уходящего поезда, который катится к обрыву. Кто-то из них добровольно, кто-то под давлением присоединился к агрессивной антироссийской, русофобской среде. Но не правительства определяют перспективные отношения, а народы. Мониторинг коммуникационных режимов показывает, что народы и элиты этих стран не единодушны в своем мнении, а навязывание мнения политических элит своему народу вызывает внутреннее сопротивление. Большая часть жителей прибалтийских стран, вопреки враждебности своих элит, продолжает с теплотой относиться к России и к русским. Они не боятся выходить на акции протеста против «декоммунизации», предполагающей уничтожение всего русского в памяти поколений и очернение достижений собственного же народа в предыдущие исторические периоды.

Элиты, которых «коллективный Запад» использует в своих целях, заинтересованы в разжигании вражды между народами. Но когда этот «коллективный Запад» снова выстроит деловые отношения с Россией (а это неизбежно произойдет), то использованный ресурс вражды окажется ненужным. Это приведет к международной политической маргинализации малых враждебных стран. В отношении стран Прибалтики, состоящих в системе ЕС, это произойдет еще раньше. Сами члены ЕС уже не доверяют друг другу и все меньше верят в эффективность своей многосторонней интеграции, начав укреплять свои позиции двусторонними соглашениями. В 2019 году Германия и Франция подписали договор о сотрудничестве и интеграции. В 2021 году Франция и Италия подписали договор об усиленном двустороннем сотрудничестве, Испания и Португалия подписали новое соглашение о дружбе и сотрудничестве. В 2022 году Италия и Испания начали работу над соглашением о расширенном сотрудничестве. В январе 2023 года Испания и Франция подписали договор о дружбе. Однако с Латвией, Литвой и Эстонией таких соглашений у лидеров EC не замечено.

В завершение хотелось бы отметить, что Рейтинг дружественности дает возможность каждой стране увидеть свое место в международной системе координат, проанализировать свои позиции, сделать выводы и принять решение – ориентироваться ли на уходящих лидеров или стать рядом с Россией и теми, кто определит контуры нового мироустройства на принципах справедливости, добрососедства и равенства каждого.

hostile to Russia. They jump into the last car of the outgoing train, which is rolling towards a cliff. Some of them voluntarily, others under pressure joined the aggressive, anti-Russian, Russophobic environment. But it is not the governments that determine the prospective relations, but the peoples. Monitoring of communication regimes shows that the peoples and elites of these countries are not unanimous in their opinion, and imposing the opinion of political elites on their people causes internal resistance. Most of the inhabitants of the Baltic countries, despite the hostility of their elites, continue to treat Russia and Russians with warmth. They are not afraid to take part in protests against "decommunization", which involves the destruction of everything Russian in the memory of generations and the denigration of the achievements of their own people in previous historical periods.

The elites, which the «collective West» uses for its own purposes, are interested in inciting hostility between peoples. But when this "collective West" again builds business relations with Russia (and this will inevitably happen), then the used resource of enmity will turn out to be unnecessary. This will lead to the international political marginalization of small hostile countries. What about the Baltic countries, which are members of the EU system, this will happen even earlier. The EU members themselves no longer trust each other and have less and less confidence in the effectiveness of their multilateral integration, having begun to strengthen their positions with bilateral agreements. In 2019, Germany and France signed a cooperation and integration agreement. In 2021, France and Italy signed an agreement on enhanced bilateral cooperation, Spain and Portugal signed a new friendship and cooperation agreement. In 2022, Italy and Spain began work on an enhanced cooperation agreement. In January 2023, Spain and France signed a friendship treaty. However, with Latvia, Lithuania and Estonia such an agreement among the leaders of the EU is not observed.

In conclusion, I would like to note that the Friendliness Rating makes it possible for each country to see its place in the international system, analyze its positions, draw conclusions and decide whether to focus on the outgoing leaders or stand next to Russia and those who will determine the contours of the new world order on principles of justice, good neighborliness and equality for everyone.